
L’aigua del riu Calders s’ha utilitzat tra-
dicionalment per fer moure molins i fer 

funcionar les fàbriques de riu, regar horts i 
des de principis de segle com a zona d’es-
barjo. Actualment la seva importància in-
dustrial ha desaparegut però continua sent 
un espai d’esbarjo d’alt valor ecològic i d’un 
cert potencial turístic. A més, és un recurs 
hídric de molta importància ja que hi re-
guem una part del horts del poble i prop del 
50% de l’aigua captada pel consum humà 
durant el 2016, a Navarcles, va ser provi-
nent del riu Calders.

Des de fa uns anys la conca del Calders pa-
teix episodis de contaminació causats per 
diferents motius: la depuradora saturada 
de Moià que aboca directament al riu, els 
abocaments de municipis que no disposen 
de depuradora com Calders i Collsuspina, 
els dèficits en la xarxes de clavegueram i 
els abocaments directes de purins. Prova 
d’això n’és l’episodi d’escumes que vam patir 
al febrer al Molí del Serra i que al Moianès 

són diaris. Fruit de la manca d’acció políti-
ca s’ha creat l’entitat A Contracorrent, que 
engloba entitats dels pobles de la conca i 
que vol denunciar la sobreexplotació que 
pateix el riu, així com també instar a l’ela-
boració d’un Pla Director que reguli les ac-
tuacions per garantir la qualitat de l’aigua i 
de l’ecosistema de la conca. Per altra banda, 
també planteja aturar els permisos d’aboca-
ment fins a resoldre el problema de la depu-
radora de Moià, l’adaptació de les ordenan-
ces per part dels ajuntaments a la realitat de 
la conca i que es sancionin les empreses o 
particulars que no compleixin la normativa 
d’abocaments.

Per sensibilitzar la població i pressionar els 
organismes competents s’ha fet una cam-
panya amb activitats als diferents pobles de 
la conca del riu que va finalitzar el passat 6 i 
7 de maig amb una marxa reivindicativa on 
una seixantena de persones vam resseguir 
el curs del riu Calders des de Navarcles fins 
a Moià. Nosaltres ens hem sumat a aquesta 
lluita per poder gaudir d’un riu viu i sa amb 
la voluntat de sumar el màxim de gent pos-
sible en futures campanyes. Entre tots ho 
podrem tot!

Jordi Espuny (Barcelona, 1967) és nascut a 
Centelles, Osona, però actualment resideix a 
Castellcir, al Moianès. És geòleg i compta amb 
un bagatge professional de més de 20 anys. 
Està especialitzat en la geologia aplicada i en la 
hidrogeologia.  En aquest darrer camp realitza 
estudis d’abastament d’aigua i pous, de planifi-
cació i gestió de recursos hídrics, de seguiment 
i control de xarxes de punts d’aigua —com ara 
fonts, pous i rius— i de vulnerabilitat a la con-
taminació de fonts i aigües subterrànies. Fa 
pocs dies ha participat en una de les xerrades 
que ha organitzat la plataforma A Contraco-
rrent, que té com a objectiu posar al centre del 
debat l’estat ecològic en què es troba la conca 
del riu Calders. Amb Espuny doncs, hem vol-
gut aprofundir sobre el riu que dóna aigua al 
nostre poble.

Quina és la seva relació amb la conca del riu 
Calders?
Fa més de set anys que visc al Moianès. Un dia, 
passejant per la riera de Marfà, vaig quedar 
sorprès al veure que l’aigua baixava molt bruta. 
A principis del 2016 vaig veure un cartell de la 
primera taula rodona sobre la riera de la Tosca, 
organitzada pel col·lectiu La Cosa Nostra. Vaig 
anar-hi i des d’aleshores m’hi he integrat parti-
cipant activament. 
Estem realment davant un problema de con-
taminació molt greu?
Sí, per descomptat. La riera de Calders, així 

com els seus afluents, configuren un sistema 
molt sensible per les seves pròpies característi-
ques de riu mediterrani de cabal variable. Però 

la contaminació no és l’única problemàtica 
existent. Cal destacar també problemàtiques 
relacionades amb la gestió del bosc de ribera, 
la gestió d’adobament dels camps amb purins i 
fems i les afectacions que produeix la circula-
ció incontrolada de vehicles tot terreny, motos 
i quads.

Els capítols d’escumes són fets excepcionals o 
es repeteixen en altres rius?
No és un fet excepcional. Estic al corrent d’epi-
sodis d’escumes relacionats amb abocaments 
de purins en rieres d’Osona, documentats i 
denunciats pel Grup de Defensa del Ter, i més 
recentment d’escumes a la capçalera del Tenes, 
al seu pas per Castellcir, observades en els da-
rrers episodis de pluja. 

La nova depuradora de Moià solucionarà el 
problema?
L’ampliació i millora de la depuradora de Moià 
ajudarà però la solució vindrà quan se sumin 
altres actuacions com ara la de la depurado-
ra de Calders —actualment part de les seves 
aigües residuals es desguassen a torrents de la 
riera de Calders—; la millora de la xarxa de 
clavegueram de Monistrol de Calders quan 
s’apliquin programes de seguiment i control 
dels adobaments amb purins dels camps; i 
quan desapareguin els abocaments incontro-
lats de purins que, tot i que no està provat, al-
guns episodis d’escumes podrien estar-hi rela-
cionats en part.

La salut del riu i de les zones de ribera afec-
tades són recuperables o hi ha elements que 
ja no es podran recuperar?
És impressionant la capacitat d’autorecupera-
ció que tenen els rius. A la meva memòria tinc 
el riu Congost, afluent del Besòs, al seu pas per 
Centelles, als anys 80. Quan l’aigua no baixava 
blava baixava vermella —època en què les ado-
beries encara funcionaven i abocaven les aigües 
residuals dels processos industrials— i quan 
no, era una claveguera a cel obert. Avui en dia 
la recuperació ambiental del riu Congost és un 
fet innegable, i entre d’altres cal relacionar-ho 
amb la gestió del sanejament i abocaments de 
les aigües residuals d’origen industrial. Si s’ac-
tua correctament, buscant les eines de gestió 
adequades, la riera de Calders també s’autore-
cuperarà, sense cap mena de dubte.

Fa  falta més pedagogia ambiental?
Sí. Cal que tothom miri cap al riu i no d’esque-
na al riu. Tenir un riu viu i net no està contra-
posat amb el desenvolupament i creixement de 
les poblacions. 

Des de la CUP, i complint els compro-
misos exposats en el nostre programa 

electoral on, entre d’altres coses, ens vàrem 
comprometre a intentar garantir els drets 
dels animals del nostre municipi, estem 
treballant des del mes de novembre, jun-
tament amb l’ajuntament, en el projecte de 
creació de colònies de gats controlades.

Una colònia de gats controlada  és aque-
lla en què els gats d’una zona determinada 
són controlats per voluntàries i voluntaris, 
aplicant el mètode CER (Captura, Esteri-
lització, Retorn). En un projecte d’aques-
tes característiques és normal que hi hagi 
persones que no hi estiguin d’acord però 
en general la reacció del poble ha sigut ex-
cel•lent. Esperem que de mica en mica es 
puguin comprovar els beneficis de tenir els 
animals en condicions òptimes, tant pel be-
nestar animal com pel benestar dels ciuta-
dans. Constatar que als veïns d’aquest poble 
en un percentatge molt elevat els preocupa 
la millora dels animals en situació de vulne-
rabilitat ens satisfà plenament.

Evidentment no som pioners en la implan-
tació de colònies de gats, tot i arrossegar 
aquesta problemàtica des de fa anys, amb 
queixes pels sorolls i per la brutícia que els 
gats ocasionen. No ha sigut fins que la CUP 
ha fet aquesta proposta que s’ha començat a 
treballar per a solucionar el problema.

A Catalunya els gats estan protegits per llei, 
el maltractament d’aquests animals està 
sancionat amb multes de fins a 20.000 eu-
ros i és l’administració qui finalment té la 
responsabilitat de gestionar l’existència de 
les colònies. Si l’ajuntament vol solucionar 
el problema no li ha quedat més remei que 
apostar per l’ètica i així ho ha fet.

Els estudis indiquen que les aportacions 
econòmiques per part dels ajuntaments són 
molt diverses, anant des de xifres inferiors 
a 1.000 €/any fins a superar els 6. 000 €/
any. El nostre ajuntament hi ha destinat en-
guany 9.000 € que es destinaran a construir 
i preparar les primeres colònies, a comprar 
aliments i gàbies i a esterilitzar els membres 
de les colònies que actualment existeixen. 
Està previst que el nombre final de colònies 
al municipi sigui de 4 i en aquest línia s’hi 
està treballant.  

Cada vegada són més les ciutats i municipis 
que decideixen utilitzar mètodes alternatius 
i ètics de control d’espècies. Navarcles no 
ha quedat enrere i també ha decidit pres-
cindir del mètode tradicional de captura de 
coloms, decantant-se per un procediment 
lliure de maltractament com ho és l’esteri-
lització; en poc temps es podrà comprovar 
l’efectivitat d’aquest mètode. Sabem que 
gairebé tots els membres dominats d’una 
colònia menjaran gra amb anticoncep-
tiu, evitant la fecundació i la reproducció, 
d’aquesta manera s’incrementa el control 
fins a un 60%.
Són moltes les persones preocupades pel 
benestar dels animals, un exemple és la 
quantitat de voluntàries i voluntaris que fan 
possible que aquest projecte sigui una reali-
tat. Gràcies a l’esforç d’aquestes voluntàries, 
s’ha creat la primera associació animalista 
de Navarcles: Els Peluts de Navarcles. Una 
associació que de mica en mica va treba-
llant en el benestar dels que no tenen veu, 
dels que no poden fer instàncies reclamant 
drets, uns drets que per altra banda tenen.

Mahatma Gandhi va dir  ‘’Un país, una ci-
vilització es pot jutjar per la forma en què 
tracta els seus animals’’. Així doncs Navar-
cles avui i de mica en mica, és més gran que 
ahir, sens dubte.
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L’últim trimestre del 2017 ha estat una 
autèntica revolució demòcrata del po-

ble. Ens vam organitzar per encarar el re-
ferèndum de l’1 d’octubre; reunions clan-
destines, ocupació de les escoles, disposar 
dels materials... i tot envoltat d’un esperit 
que feia molts anys que no s’olorava a Na-
varcles: esperit de lluita i unió amb la vo-
luntat d’expressar lliurement una opinió 
col·lectiva. I així ho vam fer, ens vam aixe-
car com a poble i 2599 persones vam votar 
a Navarcles. Malgrat la repressió, malgrat 
la suposada inexistència del referèndum i 
malgrat la violència que es va produir a la 
comarca, nosaltres vam donar la cara. 

I ens vam reafirmar amb la vaga general del 
3 d’octubre i la del 8 de novembre, organit-
zant-nos per demostrar que la nostra és una 
voluntat ferma com a país, i que no desisti-
rem. Quan vam ser convocats a unes elec-
cions imposades, també vam entomar-les 

i vam votar 4039 navarclines i navarclins, 
el 84.9% del cens total, i el 61.27% va votar 
a partits independentistes. Ho tenim clar i 
estem organitzats per aconseguir-ho.
Ens hem redescobert com a ciutadanes i 
ciutadans organitzats, hem iniciat el camí, 
però l’hem de recórrer des de la determi-
nació i l’enginy de la resistència, des de la 
no violència i la unitat. Hem de mantenir 
el treball engegat des de Navarcles per la 
Independència i el Comitè de Defensa de 
la República com a punt vertebrador de la 
voluntat del nostre poble.
Tots i totes coneixem la història que ens 
precedeix, és la nostra història i serà deter-
minant com encarem el nostre present per 
crear el futur de Catalunya tal i com la vo-
lem. Fem el millor que sabem fer i encarem 
col·lectivament aquest 2018 amb determi-
nació i sense por perquè només materialit-
zant la República Catalana podrem allibe-
rar els nostres presos polítics segrestats des 
de fa mesos pel Regne d’Espanya, garantir 
el retorn dels nostres exiliats i exiliades i 
avançar cap a una república democràtica i 
de progrés social.

BON PREU ESTUDIA OBRIR 
UN NOU SUPERMERCAT 
A NAVARCLES

Ramon Centellas Oller (Navarcles, 1979) és 
llicenciat en Ciències Polítiques i Màster en 
Migracions Internacionals. El desembre va fer 
una estada de 20 dies —a través de la Funda-
ció ACSAR— al centre de dia d’Atenes de SOS 
Refugiados, on cada dia despatxen més de 500 
dinars. També va visitar el camp de Skarama-
gas, a tocar d’Atenes, on hi ha 3.500 persones 
“atrapades”. Es calcula que hi ha uns 60.000 re-
fugiats a Grècia.

Com és Skaramagas?
De barracons prefabricats d’uns 4m2. Cada un 
és a la vegada cuina, menjador i dormitori per 
a tota la família. I hi ha un lavabo per a cada 
dues famílies. Poden entrar i sortir del camp, 
però està rodejat de filferros i la imatge és bas-
tant tètrica. La majoria s’hi està uns dos anys 
i el més trist és que la vida va passant i conti-
nuen allà, paralitzats, se senten atrapats.

Què ofereix el centre de dia?
Les persones vénen a buscar dinar, a passar el 
dia, a fer classes d’idiomes, a buscar roba... i hi 
ha també vuit nois que dormen allà.

I els que no dormen al centre, on ho fan?
Estan repartits entre els camps, pisos o habi-
tacions i els ‘squads’, que són edificis ocupats i 
autogestionats. N’hi ha de molts tipus, des d’un 
que havia estat un hotel i està molt ben organit-
zat a altres edificacions que no tenen ni llum.

Tenen esperança que la situació es pugui re-
vertir?
La primera opció sol ser tornar als seus països 
perquè, si no tinguessin guerres, no n’haurien 
marxat. Però ells no veuen Grècia com Europa, 
suposo que per la crisi i perquè és molt difí-
cil que els contractin tinguin o no permís de 
treball. Creuen que s’hi estaran poc temps i no 
aprenen grec, però la realitat no és així perquè 
actualment no hi ha vies legals per sortir cap a 
altres països de la Unió Europea, i es recorre a 
les màfies.

Què va sentir en tornar?
Que el món és molt injust. Que no es busca el 
bé d’aquestes persones tal com obliga la nor-
mativa internacional. Que Europa s’ha tornat 
insensible. Complir el pla de repartiment hau-
ria comportat una xifra inferior al 0,05% de la 
població dels països acollidors, que no és ni 
molt menys alarmant.

Hi ha solució?
És voluntat política que les persones que fugen 
de la violència puguin arribar amb garanties. 
Hi hauria d’haver un visat humanitari perquè 
no hagin de travessar tantes fronteres, amb el 
cost econòmic i de vides que suposa, i les quo-
tes de reubicació haurien de ser permanents. 
Hi ha ciutats, com ara Barcelona, que han ofert 
places, però no arriben per falta de voluntat 
del govern espanyol. I també s’ha de tenir en 
compte que les fronteres s’han convertit en un 
negoci per a les empreses que treballen en la 
seguretat.

Tornarà a Grècia?
Sí, al mateix centre. Coneixes gent molt maca 
i als refugiats els agrada passar temps amb tu, 
tot i que per a ells també és dur conèixer gent i 
haver-se’n d’acomiadar al cap d’unes setmanes.

LA REPÚBLICA 
DE L’1 D’OCTUBRE

L’ENTREVISTA 

«Només materialitzant la República 
Catalana podrem alliberar els nostres 
presos polítics segrestats des de fa 
mesos pel Regne d’Espanya i garantir 
el retorn dels nostres exiliats i 
exiliades»

«Actualment, els refugiats que estan a Grècia no tenen vies legals per sortir»

«Hi ha ciutats, com ara Barcelona, que 
han ofert places, però no arriben per 
falta de voluntat del govern espanyol»

PER: Alicia Serra / busilu_10@hotmail.com

PER: Nereida Berruezo / nere.bv@gmail.com 

El comerç de Navarcles es troba en de-
cadència. I la nova obertura d’una altra 

mitjana superfície comercial –en aquest cas 
un Esclat, del Grup Bon Preu, que proba-
blement s’instal·larà a la Planota– ens gene-
ra molta preocupació. Fa uns anys, carrers 
com ara l’Ample o el Nou estaven plens de 
botigues, però passejar-hi avui és topar-se 
amb bastants locals buits i amb alguns edi-
ficis en pèssim estat. Sí que és veritat que al-
gunes finques s’han rehabilitat i que també 
s’han construït alguns immobles nous que 
han permès que famílies joves i amb nens 
s’hagin instal·lat al nucli antic, però aquest 
increment no s’ha vist reflectit en l’obertu-
ra d’un nombre important de nous petits 
comerços, sinó en la construcció de super-
mercats i botigues de cadenes comercials, 
firmes que tenen més poder per a fer grans 
ofertes i rebentar preus perjudicant el co-
merç tradicional. Un clar exemple és el del 
pa i els forns de pa.

La crisi, amb famílies que tenen ara un 
poder adquisitiu més baix, ha contribuït a 
generar la situació actual, però darrere de 
tot plegat hi ha també un problema econò-
mic, legislatiu i d’hàbits. Tenim un sistema 
econòmic i una legislació que està pensada 
perquè siguin les cadenes i les grans i mi-
tjanes superfícies les que es mengin tot el 
pastís comercial mentre que els petits co-
merços de sempre van tancant en una lenta 
i progressiva agonia. Però també és un pro-
blema d’hàbits, ja que resulta molt més fàcil 
comprar-ho tot en un sol establiment enca-
ra que la qualitat del producte sigui inferior. 
Les cadenes de supermercats s’ho mengen 
tot i l’obertura de l’Esclat no ajudarà a re-
vertir la situació. Si mai s’arriba a inaugurar 
–encara som a temps d’evitar-ho–  segura-
ment molta gent que entri i surti del poble 
es quedarà a comprar a la Planota, priorit-
zant la comoditat de l’aparcament i causant 

un greu prejudici als comerços (petits i 
mitjans) que hi ha dins del poble. I és que 
el debat ja no és només Esclat sí vs. Esclat 
no, el debat és sobretot si estem disposats 
o no a deixar que una mitjana superfície 
s’instal·li a l’accés principal de Navarcles. I 
aleshores, què serà de les nostres botigues i 
comerços? Els carrers del barri antic seran 
com els d’una pel·lícula de l’oest?

La CUP no vol que això succeeixi. I és per 
aquest motiu que volem fomentar el co-
merç local i que els navarclins comprin a les 
botigues del poble. Botigues que ofereixen 
productes de proximitat i de qualitat i que 
tradicionalment han estat un punt de tro-
bada, de relació i d’intercanvi social entre 
les persones que compren i les que venen. 
Llocs on es fa poble. Establiments on es pot 
demanar per la qualitat del producte i re-
bre una resposta sincera, amb informació. 
Venen allò que ensenyen. Si a la carn hi ha 
torna, els clients ho sabran. No estarà ama-
gada sota els trossos vistosos dins una safa-
ta de porexpan. Les grans superfícies no 
només fan mal al petit comerç tradicional, 
sinó que també fomenten l’excés d’emba-
latges de plàstic d’un sol ús, els quals aug-
menten potencialment la generació de re-
sidus d’una manera innecessària. Per això, 
una de les iniciatives que volem llançar és 
la recuperació de les bosses de pa de tela i 
dels tuppers reutilitzables. Amb aquest ob-
jectiu ja fa molts mesos que vam proposar 
a l’ajuntament un projecte de recipients re-
utilitzables perquè els clients de peixateries 
i carnisseries poguessin fer la compra sense 
haver de gastar embalatges d’un sol ús. 

Molts de vosaltres potser estareu pensant 
que el nou Esclat crearà llocs de treball, 
però creiem que a l’hora de la veritat això 
no serà així, perquè és evident que el volum 
de població de Navarcles no suportarà un 
altre supermercat. Això vol dir que és molt 
possible que algun dels ja existents hagi de 
tancar. El què guanyaríem per una banda és 
possible que ho perdéssim per l’altra. 

«L’obertura d’un Esclat a la Planota 
perjudicarà encara més la viabilitat 
del petit comerç; cal revertir la situa-
ció i evitar que es construeixi»

L’aigua del riu Calders s’ha utilitzat tra-
dicionalment per fer moure molins i fer 

funcionar les fàbriques de riu, regar horts i 
des de principis de segle com a zona d’es-
barjo. Actualment la seva importància in-
dustrial ha desaparegut però continua sent 
un espai d’esbarjo d’alt valor ecològic i d’un 
cert potencial turístic. A més, és un recurs 
hídric de molta importància ja que hi re-
guem una part del horts del poble i prop del 
50% de l’aigua captada pel consum humà 
durant el 2016, a Navarcles, va ser provi-
nent del riu Calders.

Des de fa uns anys la conca del Calders pa-
teix episodis de contaminació causats per 
diferents motius: la depuradora saturada 
de Moià que aboca directament al riu, els 
abocaments de municipis que no disposen 
de depuradora com Calders i Collsuspina, 
els dèficits en la xarxes de clavegueram i 
els abocaments directes de purins. Prova 
d’això n’és l’episodi d’escumes que vam patir 
al febrer al Molí del Serra i que al Moianès 

són diaris. Fruit de la manca d’acció políti-
ca s’ha creat l’entitat A Contracorrent, que 
engloba entitats dels pobles de la conca i 
que vol denunciar la sobreexplotació que 
pateix el riu, així com també instar a l’ela-
boració d’un Pla Director que reguli les ac-
tuacions per garantir la qualitat de l’aigua i 
de l’ecosistema de la conca. Per altra banda, 
també planteja aturar els permisos d’aboca-
ment fins a resoldre el problema de la depu-
radora de Moià, l’adaptació de les ordenan-
ces per part dels ajuntaments a la realitat de 
la conca i que es sancionin les empreses o 
particulars que no compleixin la normativa 
d’abocaments.

Per sensibilitzar la població i pressionar els 
organismes competents s’ha fet una cam-
panya amb activitats als diferents pobles de 
la conca del riu que va finalitzar el passat 6 i 
7 de maig amb una marxa reivindicativa on 
una seixantena de persones vam resseguir 
el curs del riu Calders des de Navarcles fins 
a Moià. Nosaltres ens hem sumat a aquesta 
lluita per poder gaudir d’un riu viu i sa amb 
la voluntat de sumar el màxim de gent pos-
sible en futures campanyes. Entre tots ho 
podrem tot!

Jordi Espuny (Barcelona, 1967) és nascut a 
Centelles, Osona, però actualment resideix a 
Castellcir, al Moianès. És geòleg i compta amb 
un bagatge professional de més de 20 anys. 
Està especialitzat en la geologia aplicada i en la 
hidrogeologia.  En aquest darrer camp realitza 
estudis d’abastament d’aigua i pous, de planifi-
cació i gestió de recursos hídrics, de seguiment 
i control de xarxes de punts d’aigua —com ara 
fonts, pous i rius— i de vulnerabilitat a la con-
taminació de fonts i aigües subterrànies. Fa 
pocs dies ha participat en una de les xerrades 
que ha organitzat la plataforma A Contraco-
rrent, que té com a objectiu posar al centre del 
debat l’estat ecològic en què es troba la conca 
del riu Calders. Amb Espuny doncs, hem vol-
gut aprofundir sobre el riu que dóna aigua al 
nostre poble.

Quina és la seva relació amb la conca del riu 
Calders?
Fa més de set anys que visc al Moianès. Un dia, 
passejant per la riera de Marfà, vaig quedar 
sorprès al veure que l’aigua baixava molt bruta. 
A principis del 2016 vaig veure un cartell de la 
primera taula rodona sobre la riera de la Tosca, 
organitzada pel col·lectiu La Cosa Nostra. Vaig 
anar-hi i des d’aleshores m’hi he integrat parti-
cipant activament. 
Estem realment davant un problema de con-
taminació molt greu?
Sí, per descomptat. La riera de Calders, així 

com els seus afluents, configuren un sistema 
molt sensible per les seves pròpies característi-
ques de riu mediterrani de cabal variable. Però 

la contaminació no és l’única problemàtica 
existent. Cal destacar també problemàtiques 
relacionades amb la gestió del bosc de ribera, 
la gestió d’adobament dels camps amb purins i 
fems i les afectacions que produeix la circula-
ció incontrolada de vehicles tot terreny, motos 
i quads.

Els capítols d’escumes són fets excepcionals o 
es repeteixen en altres rius?
No és un fet excepcional. Estic al corrent d’epi-
sodis d’escumes relacionats amb abocaments 
de purins en rieres d’Osona, documentats i 
denunciats pel Grup de Defensa del Ter, i més 
recentment d’escumes a la capçalera del Tenes, 
al seu pas per Castellcir, observades en els da-
rrers episodis de pluja. 

La nova depuradora de Moià solucionarà el 
problema?
L’ampliació i millora de la depuradora de Moià 
ajudarà però la solució vindrà quan se sumin 
altres actuacions com ara la de la depurado-
ra de Calders —actualment part de les seves 
aigües residuals es desguassen a torrents de la 
riera de Calders—; la millora de la xarxa de 
clavegueram de Monistrol de Calders quan 
s’apliquin programes de seguiment i control 
dels adobaments amb purins dels camps; i 
quan desapareguin els abocaments incontro-
lats de purins que, tot i que no està provat, al-
guns episodis d’escumes podrien estar-hi rela-
cionats en part.

La salut del riu i de les zones de ribera afec-
tades són recuperables o hi ha elements que 
ja no es podran recuperar?
És impressionant la capacitat d’autorecupera-
ció que tenen els rius. A la meva memòria tinc 
el riu Congost, afluent del Besòs, al seu pas per 
Centelles, als anys 80. Quan l’aigua no baixava 
blava baixava vermella —època en què les ado-
beries encara funcionaven i abocaven les aigües 
residuals dels processos industrials— i quan 
no, era una claveguera a cel obert. Avui en dia 
la recuperació ambiental del riu Congost és un 
fet innegable, i entre d’altres cal relacionar-ho 
amb la gestió del sanejament i abocaments de 
les aigües residuals d’origen industrial. Si s’ac-
tua correctament, buscant les eines de gestió 
adequades, la riera de Calders també s’autore-
cuperarà, sense cap mena de dubte.

Fa  falta més pedagogia ambiental?
Sí. Cal que tothom miri cap al riu i no d’esque-
na al riu. Tenir un riu viu i net no està contra-
posat amb el desenvolupament i creixement de 
les poblacions. 

Des de la CUP, i complint els compro-
misos exposats en el nostre programa 

electoral on, entre d’altres coses, ens vàrem 
comprometre a intentar garantir els drets 
dels animals del nostre municipi, estem 
treballant des del mes de novembre, jun-
tament amb l’ajuntament, en el projecte de 
creació de colònies de gats controlades.

Una colònia de gats controlada  és aque-
lla en què els gats d’una zona determinada 
són controlats per voluntàries i voluntaris, 
aplicant el mètode CER (Captura, Esteri-
lització, Retorn). En un projecte d’aques-
tes característiques és normal que hi hagi 
persones que no hi estiguin d’acord però 
en general la reacció del poble ha sigut ex-
cel•lent. Esperem que de mica en mica es 
puguin comprovar els beneficis de tenir els 
animals en condicions òptimes, tant pel be-
nestar animal com pel benestar dels ciuta-
dans. Constatar que als veïns d’aquest poble 
en un percentatge molt elevat els preocupa 
la millora dels animals en situació de vulne-
rabilitat ens satisfà plenament.

Evidentment no som pioners en la implan-
tació de colònies de gats, tot i arrossegar 
aquesta problemàtica des de fa anys, amb 
queixes pels sorolls i per la brutícia que els 
gats ocasionen. No ha sigut fins que la CUP 
ha fet aquesta proposta que s’ha començat a 
treballar per a solucionar el problema.

A Catalunya els gats estan protegits per llei, 
el maltractament d’aquests animals està 
sancionat amb multes de fins a 20.000 eu-
ros i és l’administració qui finalment té la 
responsabilitat de gestionar l’existència de 
les colònies. Si l’ajuntament vol solucionar 
el problema no li ha quedat més remei que 
apostar per l’ètica i així ho ha fet.

Els estudis indiquen que les aportacions 
econòmiques per part dels ajuntaments són 
molt diverses, anant des de xifres inferiors 
a 1.000 €/any fins a superar els 6. 000 €/
any. El nostre ajuntament hi ha destinat en-
guany 9.000 € que es destinaran a construir 
i preparar les primeres colònies, a comprar 
aliments i gàbies i a esterilitzar els membres 
de les colònies que actualment existeixen. 
Està previst que el nombre final de colònies 
al municipi sigui de 4 i en aquest línia s’hi 
està treballant.  

Cada vegada són més les ciutats i municipis 
que decideixen utilitzar mètodes alternatius 
i ètics de control d’espècies. Navarcles no 
ha quedat enrere i també ha decidit pres-
cindir del mètode tradicional de captura de 
coloms, decantant-se per un procediment 
lliure de maltractament com ho és l’esteri-
lització; en poc temps es podrà comprovar 
l’efectivitat d’aquest mètode. Sabem que 
gairebé tots els membres dominats d’una 
colònia menjaran gra amb anticoncep-
tiu, evitant la fecundació i la reproducció, 
d’aquesta manera s’incrementa el control 
fins a un 60%.
Són moltes les persones preocupades pel 
benestar dels animals, un exemple és la 
quantitat de voluntàries i voluntaris que fan 
possible que aquest projecte sigui una reali-
tat. Gràcies a l’esforç d’aquestes voluntàries, 
s’ha creat la primera associació animalista 
de Navarcles: Els Peluts de Navarcles. Una 
associació que de mica en mica va treba-
llant en el benestar dels que no tenen veu, 
dels que no poden fer instàncies reclamant 
drets, uns drets que per altra banda tenen.

Mahatma Gandhi va dir  ‘’Un país, una ci-
vilització es pot jutjar per la forma en què 
tracta els seus animals’’. Així doncs Navar-
cles avui i de mica en mica, és més gran que 
ahir, sens dubte.

A CONTRACORRENT

ANIMALS I ESPAI URBÀ L’ENTREVISTA

«Cada vegada són més les per-
sones preocupades pel benestar 
dels animals»

«Si es busquen les eines de gestió 
adequades la riera de Calders 
s’autorecuperarà»

PER: Alícia Serra / busilu_10@hotmail.com
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«Tenir un riu viu i net no està contraposat 
amb el creixement de les poblacions»

«Fruit de la manca d’acció política 
s’ha creat l’entitat A Contracorrent, 
que engloba entitats dels pobles de 
la conca i que vol denunciar la sobre-
explotació que pateix el riu»

JORDI ESPUNY - hidorgeoleg

L’aigua del riu Calders s’ha utilitzat tra-
dicionalment per fer moure molins i fer 

funcionar les fàbriques de riu, regar horts i 
des de principis de segle com a zona d’es-
barjo. Actualment la seva importància in-
dustrial ha desaparegut però continua sent 
un espai d’esbarjo d’alt valor ecològic i d’un 
cert potencial turístic. A més, és un recurs 
hídric de molta importància ja que hi re-
guem una part del horts del poble i prop del 
50% de l’aigua captada pel consum humà 
durant el 2016, a Navarcles, va ser provi-
nent del riu Calders.

Des de fa uns anys la conca del Calders pa-
teix episodis de contaminació causats per 
diferents motius: la depuradora saturada 
de Moià que aboca directament al riu, els 
abocaments de municipis que no disposen 
de depuradora com Calders i Collsuspina, 
els dèficits en la xarxes de clavegueram i 
els abocaments directes de purins. Prova 
d’això n’és l’episodi d’escumes que vam patir 
al febrer al Molí del Serra i que al Moianès 

són diaris. Fruit de la manca d’acció políti-
ca s’ha creat l’entitat A Contracorrent, que 
engloba entitats dels pobles de la conca i 
que vol denunciar la sobreexplotació que 
pateix el riu, així com també instar a l’ela-
boració d’un Pla Director que reguli les ac-
tuacions per garantir la qualitat de l’aigua i 
de l’ecosistema de la conca. Per altra banda, 
també planteja aturar els permisos d’aboca-
ment fins a resoldre el problema de la depu-
radora de Moià, l’adaptació de les ordenan-
ces per part dels ajuntaments a la realitat de 
la conca i que es sancionin les empreses o 
particulars que no compleixin la normativa 
d’abocaments.

Per sensibilitzar la població i pressionar els 
organismes competents s’ha fet una cam-
panya amb activitats als diferents pobles de 
la conca del riu que va finalitzar el passat 6 i 
7 de maig amb una marxa reivindicativa on 
una seixantena de persones vam resseguir 
el curs del riu Calders des de Navarcles fins 
a Moià. Nosaltres ens hem sumat a aquesta 
lluita per poder gaudir d’un riu viu i sa amb 
la voluntat de sumar el màxim de gent pos-
sible en futures campanyes. Entre tots ho 
podrem tot!

Jordi Espuny (Barcelona, 1967) és nascut a 
Centelles, Osona, però actualment resideix a 
Castellcir, al Moianès. És geòleg i compta amb 
un bagatge professional de més de 20 anys. 
Està especialitzat en la geologia aplicada i en la 
hidrogeologia.  En aquest darrer camp realitza 
estudis d’abastament d’aigua i pous, de planifi-
cació i gestió de recursos hídrics, de seguiment 
i control de xarxes de punts d’aigua —com ara 
fonts, pous i rius— i de vulnerabilitat a la con-
taminació de fonts i aigües subterrànies. Fa 
pocs dies ha participat en una de les xerrades 
que ha organitzat la plataforma A Contraco-
rrent, que té com a objectiu posar al centre del 
debat l’estat ecològic en què es troba la conca 
del riu Calders. Amb Espuny doncs, hem vol-
gut aprofundir sobre el riu que dóna aigua al 
nostre poble.

Quina és la seva relació amb la conca del riu 
Calders?
Fa més de set anys que visc al Moianès. Un dia, 
passejant per la riera de Marfà, vaig quedar 
sorprès al veure que l’aigua baixava molt bruta. 
A principis del 2016 vaig veure un cartell de la 
primera taula rodona sobre la riera de la Tosca, 
organitzada pel col·lectiu La Cosa Nostra. Vaig 
anar-hi i des d’aleshores m’hi he integrat parti-
cipant activament. 
Estem realment davant un problema de con-
taminació molt greu?
Sí, per descomptat. La riera de Calders, així 

com els seus afluents, configuren un sistema 
molt sensible per les seves pròpies característi-
ques de riu mediterrani de cabal variable. Però 

la contaminació no és l’única problemàtica 
existent. Cal destacar també problemàtiques 
relacionades amb la gestió del bosc de ribera, 
la gestió d’adobament dels camps amb purins i 
fems i les afectacions que produeix la circula-
ció incontrolada de vehicles tot terreny, motos 
i quads.

Els capítols d’escumes són fets excepcionals o 
es repeteixen en altres rius?
No és un fet excepcional. Estic al corrent d’epi-
sodis d’escumes relacionats amb abocaments 
de purins en rieres d’Osona, documentats i 
denunciats pel Grup de Defensa del Ter, i més 
recentment d’escumes a la capçalera del Tenes, 
al seu pas per Castellcir, observades en els da-
rrers episodis de pluja. 

La nova depuradora de Moià solucionarà el 
problema?
L’ampliació i millora de la depuradora de Moià 
ajudarà però la solució vindrà quan se sumin 
altres actuacions com ara la de la depurado-
ra de Calders —actualment part de les seves 
aigües residuals es desguassen a torrents de la 
riera de Calders—; la millora de la xarxa de 
clavegueram de Monistrol de Calders quan 
s’apliquin programes de seguiment i control 
dels adobaments amb purins dels camps; i 
quan desapareguin els abocaments incontro-
lats de purins que, tot i que no està provat, al-
guns episodis d’escumes podrien estar-hi rela-
cionats en part.

La salut del riu i de les zones de ribera afec-
tades són recuperables o hi ha elements que 
ja no es podran recuperar?
És impressionant la capacitat d’autorecupera-
ció que tenen els rius. A la meva memòria tinc 
el riu Congost, afluent del Besòs, al seu pas per 
Centelles, als anys 80. Quan l’aigua no baixava 
blava baixava vermella —època en què les ado-
beries encara funcionaven i abocaven les aigües 
residuals dels processos industrials— i quan 
no, era una claveguera a cel obert. Avui en dia 
la recuperació ambiental del riu Congost és un 
fet innegable, i entre d’altres cal relacionar-ho 
amb la gestió del sanejament i abocaments de 
les aigües residuals d’origen industrial. Si s’ac-
tua correctament, buscant les eines de gestió 
adequades, la riera de Calders també s’autore-
cuperarà, sense cap mena de dubte.

Fa  falta més pedagogia ambiental?
Sí. Cal que tothom miri cap al riu i no d’esque-
na al riu. Tenir un riu viu i net no està contra-
posat amb el desenvolupament i creixement de 
les poblacions. 

Des de la CUP, i complint els compro-
misos exposats en el nostre programa 

electoral on, entre d’altres coses, ens vàrem 
comprometre a intentar garantir els drets 
dels animals del nostre municipi, estem 
treballant des del mes de novembre, jun-
tament amb l’ajuntament, en el projecte de 
creació de colònies de gats controlades.

Una colònia de gats controlada  és aque-
lla en què els gats d’una zona determinada 
són controlats per voluntàries i voluntaris, 
aplicant el mètode CER (Captura, Esteri-
lització, Retorn). En un projecte d’aques-
tes característiques és normal que hi hagi 
persones que no hi estiguin d’acord però 
en general la reacció del poble ha sigut ex-
cel•lent. Esperem que de mica en mica es 
puguin comprovar els beneficis de tenir els 
animals en condicions òptimes, tant pel be-
nestar animal com pel benestar dels ciuta-
dans. Constatar que als veïns d’aquest poble 
en un percentatge molt elevat els preocupa 
la millora dels animals en situació de vulne-
rabilitat ens satisfà plenament.

Evidentment no som pioners en la implan-
tació de colònies de gats, tot i arrossegar 
aquesta problemàtica des de fa anys, amb 
queixes pels sorolls i per la brutícia que els 
gats ocasionen. No ha sigut fins que la CUP 
ha fet aquesta proposta que s’ha començat a 
treballar per a solucionar el problema.

A Catalunya els gats estan protegits per llei, 
el maltractament d’aquests animals està 
sancionat amb multes de fins a 20.000 eu-
ros i és l’administració qui finalment té la 
responsabilitat de gestionar l’existència de 
les colònies. Si l’ajuntament vol solucionar 
el problema no li ha quedat més remei que 
apostar per l’ètica i així ho ha fet.

Els estudis indiquen que les aportacions 
econòmiques per part dels ajuntaments són 
molt diverses, anant des de xifres inferiors 
a 1.000 €/any fins a superar els 6. 000 €/
any. El nostre ajuntament hi ha destinat en-
guany 9.000 € que es destinaran a construir 
i preparar les primeres colònies, a comprar 
aliments i gàbies i a esterilitzar els membres 
de les colònies que actualment existeixen. 
Està previst que el nombre final de colònies 
al municipi sigui de 4 i en aquest línia s’hi 
està treballant.  

Cada vegada són més les ciutats i municipis 
que decideixen utilitzar mètodes alternatius 
i ètics de control d’espècies. Navarcles no 
ha quedat enrere i també ha decidit pres-
cindir del mètode tradicional de captura de 
coloms, decantant-se per un procediment 
lliure de maltractament com ho és l’esteri-
lització; en poc temps es podrà comprovar 
l’efectivitat d’aquest mètode. Sabem que 
gairebé tots els membres dominats d’una 
colònia menjaran gra amb anticoncep-
tiu, evitant la fecundació i la reproducció, 
d’aquesta manera s’incrementa el control 
fins a un 60%.
Són moltes les persones preocupades pel 
benestar dels animals, un exemple és la 
quantitat de voluntàries i voluntaris que fan 
possible que aquest projecte sigui una reali-
tat. Gràcies a l’esforç d’aquestes voluntàries, 
s’ha creat la primera associació animalista 
de Navarcles: Els Peluts de Navarcles. Una 
associació que de mica en mica va treba-
llant en el benestar dels que no tenen veu, 
dels que no poden fer instàncies reclamant 
drets, uns drets que per altra banda tenen.

Mahatma Gandhi va dir  ‘’Un país, una ci-
vilització es pot jutjar per la forma en què 
tracta els seus animals’’. Així doncs Navar-
cles avui i de mica en mica, és més gran que 
ahir, sens dubte.

A CONTRACORRENT

ANIMALS I ESPAI URBÀ L’ENTREVISTA

«Cada vegada són més les per-
sones preocupades pel benestar 
dels animals»

«Si es busquen les eines de gestió 
adequades la riera de Calders 
s’autorecuperarà»

PER: Alícia Serra / busilu_10@hotmail.com
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«Tenir un riu viu i net no està contraposat 
amb el creixement de les poblacions»

«Fruit de la manca d’acció política 
s’ha creat l’entitat A Contracorrent, 
que engloba entitats dels pobles de 
la conca i que vol denunciar la sobre-
explotació que pateix el riu»

JORDI ESPUNY - hidorgeoleg
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L’últim trimestre del 2017 ha estat una 
autèntica revolució demòcrata del po-

ble. Ens vam organitzar per encarar el re-
ferèndum de l’1 d’octubre; reunions clan-
destines, ocupació de les escoles, disposar 
dels materials... i tot envoltat d’un esperit 
que feia molts anys que no s’olorava a Na-
varcles: esperit de lluita i unió amb la vo-
luntat d’expressar lliurement una opinió 
col·lectiva. I així ho vam fer, ens vam aixe-
car com a poble i 2599 persones vam votar 
a Navarcles. Malgrat la repressió, malgrat 
la suposada inexistència del referèndum i 
malgrat la violència que es va produir a la 
comarca, nosaltres vam donar la cara. 

I ens vam reafirmar amb la vaga general del 
3 d’octubre i la del 8 de novembre, organit-
zant-nos per demostrar que la nostra és una 
voluntat ferma com a país, i que no desisti-
rem. Quan vam ser convocats a unes elec-
cions imposades, també vam entomar-les 

i vam votar 4039 navarclines i navarclins, 
el 84.9% del cens total, i el 61.27% va votar 
a partits independentistes. Ho tenim clar i 
estem organitzats per aconseguir-ho.
Ens hem redescobert com a ciutadanes i 
ciutadans organitzats, hem iniciat el camí, 
però l’hem de recórrer des de la determi-
nació i l’enginy de la resistència, des de la 
no violència i la unitat. Hem de mantenir 
el treball engegat des de Navarcles per la 
Independència i el Comitè de Defensa de 
la República com a punt vertebrador de la 
voluntat del nostre poble.
Tots i totes coneixem la història que ens 
precedeix, és la nostra història i serà deter-
minant com encarem el nostre present per 
crear el futur de Catalunya tal i com la vo-
lem. Fem el millor que sabem fer i encarem 
col·lectivament aquest 2018 amb determi-
nació i sense por perquè només materialit-
zant la República Catalana podrem allibe-
rar els nostres presos polítics segrestats des 
de fa mesos pel Regne d’Espanya, garantir 
el retorn dels nostres exiliats i exiliades i 
avançar cap a una república democràtica i 
de progrés social.

BON PREU ESTUDIA OBRIR 
UN NOU SUPERMERCAT 
A NAVARCLES

Ramon Centellas Oller (Navarcles, 1979) és 
llicenciat en Ciències Polítiques i Màster en 
Migracions Internacionals. El desembre va fer 
una estada de 20 dies —a través de la Funda-
ció ACSAR— al centre de dia d’Atenes de SOS 
Refugiados, on cada dia despatxen més de 500 
dinars. També va visitar el camp de Skarama-
gas, a tocar d’Atenes, on hi ha 3.500 persones 
“atrapades”. Es calcula que hi ha uns 60.000 re-
fugiats a Grècia.

Com és Skaramagas?
De barracons prefabricats d’uns 4m2. Cada un 
és a la vegada cuina, menjador i dormitori per 
a tota la família. I hi ha un lavabo per a cada 
dues famílies. Poden entrar i sortir del camp, 
però està rodejat de filferros i la imatge és bas-
tant tètrica. La majoria s’hi està uns dos anys 
i el més trist és que la vida va passant i conti-
nuen allà, paralitzats, se senten atrapats.

Què ofereix el centre de dia?
Les persones vénen a buscar dinar, a passar el 
dia, a fer classes d’idiomes, a buscar roba... i hi 
ha també vuit nois que dormen allà.

I els que no dormen al centre, on ho fan?
Estan repartits entre els camps, pisos o habi-
tacions i els ‘squads’, que són edificis ocupats i 
autogestionats. N’hi ha de molts tipus, des d’un 
que havia estat un hotel i està molt ben organit-
zat a altres edificacions que no tenen ni llum.

Tenen esperança que la situació es pugui re-
vertir?
La primera opció sol ser tornar als seus països 
perquè, si no tinguessin guerres, no n’haurien 
marxat. Però ells no veuen Grècia com Europa, 
suposo que per la crisi i perquè és molt difí-
cil que els contractin tinguin o no permís de 
treball. Creuen que s’hi estaran poc temps i no 
aprenen grec, però la realitat no és així perquè 
actualment no hi ha vies legals per sortir cap a 
altres països de la Unió Europea, i es recorre a 
les màfies.

Què va sentir en tornar?
Que el món és molt injust. Que no es busca el 
bé d’aquestes persones tal com obliga la nor-
mativa internacional. Que Europa s’ha tornat 
insensible. Complir el pla de repartiment hau-
ria comportat una xifra inferior al 0,05% de la 
població dels països acollidors, que no és ni 
molt menys alarmant.

Hi ha solució?
És voluntat política que les persones que fugen 
de la violència puguin arribar amb garanties. 
Hi hauria d’haver un visat humanitari perquè 
no hagin de travessar tantes fronteres, amb el 
cost econòmic i de vides que suposa, i les quo-
tes de reubicació haurien de ser permanents. 
Hi ha ciutats, com ara Barcelona, que han ofert 
places, però no arriben per falta de voluntat 
del govern espanyol. I també s’ha de tenir en 
compte que les fronteres s’han convertit en un 
negoci per a les empreses que treballen en la 
seguretat.

Tornarà a Grècia?
Sí, al mateix centre. Coneixes gent molt maca 
i als refugiats els agrada passar temps amb tu, 
tot i que per a ells també és dur conèixer gent i 
haver-se’n d’acomiadar al cap d’unes setmanes.

LA REPÚBLICA 
DE L’1 D’OCTUBRE

L’ENTREVISTA 

«Només materialitzant la República 
Catalana podrem alliberar els nostres 
presos polítics segrestats des de fa 
mesos pel Regne d’Espanya i garantir 
el retorn dels nostres exiliats i 
exiliades»

«Actualment, els refugiats que estan a Grècia no tenen vies legals per sortir»

«Hi ha ciutats, com ara Barcelona, que 
han ofert places, però no arriben per 
falta de voluntat del govern espanyol»

PER: Alicia Serra / busilu_10@hotmail.com

PER: Nereida Berruezo / nere.bv@gmail.com 

El comerç de Navarcles es troba en de-
cadència. I la nova obertura d’una altra 

mitjana superfície comercial –en aquest cas 
un Esclat, del Grup Bon Preu, que proba-
blement s’instal·larà a la Planota– ens gene-
ra molta preocupació. Fa uns anys, carrers 
com ara l’Ample o el Nou estaven plens de 
botigues, però passejar-hi avui és topar-se 
amb bastants locals buits i amb alguns edi-
ficis en pèssim estat. Sí que és veritat que al-
gunes finques s’han rehabilitat i que també 
s’han construït alguns immobles nous que 
han permès que famílies joves i amb nens 
s’hagin instal·lat al nucli antic, però aquest 
increment no s’ha vist reflectit en l’obertu-
ra d’un nombre important de nous petits 
comerços, sinó en la construcció de super-
mercats i botigues de cadenes comercials, 
firmes que tenen més poder per a fer grans 
ofertes i rebentar preus perjudicant el co-
merç tradicional. Un clar exemple és el del 
pa i els forns de pa.

La crisi, amb famílies que tenen ara un 
poder adquisitiu més baix, ha contribuït a 
generar la situació actual, però darrere de 
tot plegat hi ha també un problema econò-
mic, legislatiu i d’hàbits. Tenim un sistema 
econòmic i una legislació que està pensada 
perquè siguin les cadenes i les grans i mi-
tjanes superfícies les que es mengin tot el 
pastís comercial mentre que els petits co-
merços de sempre van tancant en una lenta 
i progressiva agonia. Però també és un pro-
blema d’hàbits, ja que resulta molt més fàcil 
comprar-ho tot en un sol establiment enca-
ra que la qualitat del producte sigui inferior. 
Les cadenes de supermercats s’ho mengen 
tot i l’obertura de l’Esclat no ajudarà a re-
vertir la situació. Si mai s’arriba a inaugurar 
–encara som a temps d’evitar-ho–  segura-
ment molta gent que entri i surti del poble 
es quedarà a comprar a la Planota, priorit-
zant la comoditat de l’aparcament i causant 

un greu prejudici als comerços (petits i 
mitjans) que hi ha dins del poble. I és que 
el debat ja no és només Esclat sí vs. Esclat 
no, el debat és sobretot si estem disposats 
o no a deixar que una mitjana superfície 
s’instal·li a l’accés principal de Navarcles. I 
aleshores, què serà de les nostres botigues i 
comerços? Els carrers del barri antic seran 
com els d’una pel·lícula de l’oest?

La CUP no vol que això succeeixi. I és per 
aquest motiu que volem fomentar el co-
merç local i que els navarclins comprin a les 
botigues del poble. Botigues que ofereixen 
productes de proximitat i de qualitat i que 
tradicionalment han estat un punt de tro-
bada, de relació i d’intercanvi social entre 
les persones que compren i les que venen. 
Llocs on es fa poble. Establiments on es pot 
demanar per la qualitat del producte i re-
bre una resposta sincera, amb informació. 
Venen allò que ensenyen. Si a la carn hi ha 
torna, els clients ho sabran. No estarà ama-
gada sota els trossos vistosos dins una safa-
ta de porexpan. Les grans superfícies no 
només fan mal al petit comerç tradicional, 
sinó que també fomenten l’excés d’emba-
latges de plàstic d’un sol ús, els quals aug-
menten potencialment la generació de re-
sidus d’una manera innecessària. Per això, 
una de les iniciatives que volem llançar és 
la recuperació de les bosses de pa de tela i 
dels tuppers reutilitzables. Amb aquest ob-
jectiu ja fa molts mesos que vam proposar 
a l’ajuntament un projecte de recipients re-
utilitzables perquè els clients de peixateries 
i carnisseries poguessin fer la compra sense 
haver de gastar embalatges d’un sol ús. 

Molts de vosaltres potser estareu pensant 
que el nou Esclat crearà llocs de treball, 
però creiem que a l’hora de la veritat això 
no serà així, perquè és evident que el volum 
de població de Navarcles no suportarà un 
altre supermercat. Això vol dir que és molt 
possible que algun dels ja existents hagi de 
tancar. El què guanyaríem per una banda és 
possible que ho perdéssim per l’altra. 

«L’obertura d’un Esclat a la Planota 
perjudicarà encara més la viabilitat 
del petit comerç; cal revertir la situa-
ció i evitar que es construeixi»
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MOLT MÉS QUE UN 
BAR AL PAVELLÓ I AL 
CENTRE CULTURAL

Maribel Sabaté és la mare d’Anna Ga-
briel. Sallentina de 72 anys, és exregidora 
del PSUC. Ara, els actes de protesta con-
tra l’empresonament i l’exili dels indepen-
dentistes marquen la seva agenda. Parti-
cipa tant com pot en reunions dels CDR i 
de l’Associació Catalana pels Drets Civils. 
També segueix els plens municipals i opi-
na que els ajuntaments haurien de ser més 
oberts, amb participació del poble almenys 
un cop al mes. Ens trobem a l’Ateneu Ro-
caus, local impulsat per l’esquerra indepen-
dentista sallentina que aquest setembre ce-
lebrarà els seus 9 anys de vida.

Com ha influït en l’Anna la seva trajectò-
ria familiar i política?
La nostra història és la de la gent senzilla i 
treballadora, gent del tèxtil i de la mineria. 
El meu pare va lluitar al front de l’Ebre. 
No era una família independentista, però 
sí republicana i convençuda. Va estar tres 
anys en un camp de concentració a Galícia. 
Sempre hem parlat de política. Els episodis 
viscuts han creat, no de forma premedita-
da, inquietud pel que passa a casa nostra. 
No ara, sinó sempre. Quan vaig entrar al 
PSUC —ja era gran, amb dos fills— no va 
ser per casualitat, era el partit que em sem-
blava més d’esquerres.

Pensava en la independència aleshores?
No. En aquell moment, el 1983, el que vo-
líem era que el poble canviés, netejar els 
ajuntaments, fer una política més partici-
pativa. Em converteixo en independentista 
el 2007. L’Anna havia entrat a formar part 
de l’equip de govern de Sallent el 2003, amb 
la CUP, i hi va ser fins al 2007, amb una 
alcaldessa d’ERC. En aquells moments, 
s’estava treballant per aturar el runam del 
Cogulló. El conseller de Medi Ambient era 
d’ICV, on jo estava associada aleshores. La 
Generalitat va donar permís per ampliar el 
runam mentre que aquí es treballava per 
tot el contrari, per denunciar el que estava 
fent Iberpotash. Va ser un desengany molt 
gran. I em vaig donar de baixa del partit.

Fa poc ha anat Suïssa. Com està l’Anna?
Està bé. Hi ha gent que l’ha ajudat i ho 
agraïm moltíssim. Treballa. És de nou una 
militant de base de la CUP. L’activitat no 
serà la mateixa que quan va ser diputada, 
però no s’allunyarà mai de la política. Hi ha 
molta gent que l’ha anat a veure, no només 
de la CUP. No se sent sola. És allà per la 
gent empresonada, per la repressió que pa-
tim. Quan vaig a Lledoners i veig algú que 
porta la seva cara en una pancarta i d’altra 
que me’n parla m’emociono molt.

L’exili és dur. Com ho porta?
Com una lluita, que tant de bo sigui un al-
taveu a la resta del món. Quan me’n vaig a 
dormir penso que, si un dia em passa algu-
na cosa, no vull que l’Anna vingui si això 
l’ha de perjudicar. La meva situació com a 
mare, sense saber quants anys viuré, em fa 
pensar en tot això. Però vull que es resguar-
di allà per evitar més situacions injustes.

Com afronta el judici als presos polítics?
Estem a l’expectativa. Hem de fer força 
també des d’aquí. Ens ho hem de creure. 
Que cadascú empenyi pel cantó que li sem-
bli millor, on se senti més còmode, però, si 
arribem al final, hi hem de ser tots. L’Anna 
ja va demanar pensar en una estratègia co-
muna més que estar pendents dels regidors 
que traurà cada partit.

L’ENTREVISTA: MARIBEL SABATÉ

«L'exili és una lluita; tant de bo sigui 
un altaveu a la resta del món»

«L'Anna està bé, treballa; ara és de 
nou una militant de base de la CUP. 
No s'allunyarà mai de la política»

PER: Marc Soler / mdiogenes@gmail.com

PER: Aleix Solé / solesa@diba.cat

OPORTUNITAT PERDUDA 
PER UNA CONFLUÈNCIA 
D’ESQUERRES A NAVARCLES

«Recordo l'antic bar del pavelló: era 
un lloc on s'explicaven històries, un 
punt de trobada on es gaudia de la 
companyia i es feia poble»

Ja fa tres anys que tenim el nou pavelló 
municipal i més de cinc anys que te-

nim el Centre Cultural la Creueta. Tots 
dos han estat publicitats com a grans 
equipaments moderns i funcionals i 
són l’orgull i l’avantguarda del nostre 
poble. Malgrat això, si vols un trist cafè 
amb llet, t’has de conformar amb una 
sala impersonal i freda, més semblant 
a una sala d’interrogatoris que a un lloc 
agradable on poder passar una estona 
o, ja no diguem, menjar alguna cosa. I 
és que, lamentablement, en els dos es-
pais es va decidir optar per un sistema 
de màquines en comptes d’instal·lar-hi 
un servei de bar.

L’equip de govern fa anys que argu-
menta les mateixes causes: ‘la balança 
dels costos de tenir un servei o un altre 
s’inclina cap a les màquines’. I el clàs-
sic ‘això generarà més problemes que 
solucions’. Sincerament, creiem que 
aquest grup municipal ha evolucionat 
bastant d’ençà que va entrar a governar, 
ara fa una bona pila d’anys. Tot i que 
al principi eren molt reticents al canvi 
i a intentar veure les coses d’una altra 
manera que no fos la seva, després, en 
molts casos, han estat capaços de supe-
rar aquestes limitacions i acabar utilit-
zant algunes de les nostres propostes. 

En són exemples les preguntes que ara 
es permeten fer als ciutadans al final de 
cada ple, l’skatepark, el bus a peu per 
anar a l’escola, les colònies de gats con-
trolades, la participació ciutadana o 
l’inici dels debats per recuperar el bar- 
ri vell, entre moltes d’altres. Tot i això, 
hi ha un aspecte especialment sensible 
que no han sabut canviar: la part intan-
gible de la vida.

No tot són diners i ciment, fa anys que 
intentem fer-ho entendre. Hem denun-
ciat errors molt importants i irreem-
plaçables. Com el Coro, què es va en-
derrocar sense ni tan sols conservar la 
façana (tal com se’ns havia promès); la 
Font Vella, on l’error ha resultat més 
evident i visible, o la Font del Patoi. 

Hi ha coses impalpables que no tenen 
preu. I la qualitat en el servei n’és una 
d’elles. Per això, ens agradaria reivin-
dicar-la en el servei al pavelló i a La 
Creueta i, anticipant-nos al futur, tam-
bé a les noves piscines municipals. Per-
què un bar (malgrat que alguns no ho 
vulguin veure així) no només és consu-
mir, pagar i marxar. Un bar sempre ha 
estat un punt de socialització, un punt 
d’espera i, fins i tot, un punt d’auxili. 

Recordo de quan era petit l’antic bar 
del pavelló. Quan acabàvem de jugar 
un partit d’hoquei em compraven un 
frankfurt i una cola i passàvem la tarda 
veient jugar els grans. Era un punt de 
trobada, d’històries que s’explicaven, 
un punt d’ancoratge perquè les perso-
nes es quedessin una estona més, gau-
dint de la companyia, fent més agrada-
ble l’estança i, en definitiva, fent poble.

Per això creiem que la millor manera 
de gestionar aquesta pèssima situació 
és habilitant espais de bar en aquests 
dos equipaments, licitant els serveis a 
través d’un concurs públic que perme-
ti la gestió a dos autònoms, amb uns 
sous que haurien de provenir dels be-
neficis del bar i també de l’Ajuntament, 
a canvi, per exemple, de prestar serveis 
complementaris com ara petites tas-
ques de manteniment o d’obertura i 
tancament dels equipaments, i oferint 
altres propostes com podrien ser ma-
ridatges, tastos, fòrums o exposicions, 
entre d’altres, per crear, en definitiva, 
alguna cosa més que un bar.

Ja fa uns mesos, la CUP va proposar 
a la resta de partits d’esquerres i so-

biranistes de Navarcles fer una llista 
conjunta per a les municipals del maig. 
L’objectiu era clar: unificar sota unes 
mateixes sigles el sector sobiranista de 
Sumem, CUP, ICV i ERC per generar 
un nou projecte engrescador que si-
tués Navarcles al centre de la seva acció 
política. Un projecte que fos netament 
d’esquerres, nacionalment autocentrat 
i capaç de guanyar amb solvència les 
eleccions. La CUP va arribar a la con-
clusió que calia bastir un projecte uni-
tari d’esquerres renunciant a les sigles 
dels partits per crear un nou artefacte 
polític d’abast local, com s’està fent a 
altres municipis, després d’analitzar 
el panorama polític que sorgirà de les 
pròximes eleccions municipals, amb 
un consistori molt fragmentat —el par-
tit vencedor ho podria fer amb només 
3 regidors— i on si es vol generar una 
majoria d’esquerres alternativa als dos 
blocs (de PSC i CiU) que s’han repartit 
el poder en els darrers 35 anys, la CUP, 
ICV i ERC estem obligats a entendre’ns.

Així doncs, vam fer arribar aquesta 
proposta fa mesos a la resta de par-
tits. Les reunions que en seguiren van 
servir per constatar que en l’àmbit de 
projecte polític hi havia sintonia, però 

la resposta va ser clara: cap dels 3 par-
tits va acceptar la llista conjunta que els 
proposàvem. Els perquès de cada un no 
ens correspon a nosaltres explicar-los, 
però creiem que s’ha perdut una opor-
tunitat per fer un projecte polític dife-
rent, que superés els límits naturals de 
cada partit i que, aprofitant el millor de 
cada un de nosaltres, pogués generar 
un projecte polític il·lusionador, d’es-
querres, republicà, plural i municipa-
lista que permetés albirar un horitzó 
de progrés social per a Navarcles, amb 
nous aires i energies renovades. Malau-
radament, això —tot i que sembla que 
alguns de manera menys generosa ho 
vulguin aparentar sense renunciar a 
sumar pel seu partit— no serà possible 
per un tacticisme partidista curt de mi-
res que mai ha aportat res de bo. 

Oportunitat perduda, però en vindran 
més. Després de les eleccions tocarà fer 
pactes. I serà complicat fer-ho sense 
que cap partit hagi de renunciar a cap 
part substancial del seu programa. Però 
des de la CUP volem oferir des d’ara 
mateix la nostra predisposició a arribar 
a un acord per constituir un ajunta-
ment d’esquerres, republicà, que superi 
el bloc històric dominant de CiU/PSC 
i que posi la vida al centre de la seva 
acció política. 

*Llegiu l’entrevista sencera al web navarcles.cup.cat



MILLOREM ELS ESPAIS 
PÚBLICS D’ESBARJO
PER: Marc Sellarés / marc.segi@gmail.com

PLATAFORMA PER LA 
PAU I LA SOLIDARITAT 

Entitat sociopolítica navarclina

Nascuda el 2003 per opo-
sar-se a la invasió americana a 
l’Iraq, enguany aquesta entitat 
ha celebrat els seus 15 anys. 
Ho ha fet amb 100 xerrades 
organitzades de temàtiques 
ben diverses. Totes elles han 
tingut en comú la virtut de fer-
nos pensar i la voluntat d’aju-
dar-nos a imaginar com cons-
truir un món millor. Felicitats i 
que en vinguin moltes més!

REPENSEM EL 
NUCLI ANTIC

Procés participatiu fet 
entre febrer i juliol del 2018

Fa més de mig any que va fi-
nalitzar el procés participatiu, 
que va deixar un document 
amb més de 30 propostes 
d’actuació sobre habitatge, 
mobilitat o urbanisme, però de 
moment no se n’ha desenvolu-
pat cap. Queden pocs mesos 
de mandat, veurem si aquest 
govern és capaç de desenvo-
lupar-ne alguna.

EL
SEMÀFOR
DE LA CUP

En els darrers anys, l’Ajuntament ha 
posat en funcionament diversos es-

pais públics d’esbarjo al poble. La Pla-
nota o l’antiga pista d’atletisme, al po-
lígon del Plà del Cos, en són exemples: 
s’omplen a vessar de famílies i jovent 
els caps de setmana, un fet que sem-
bla que s’ha instaurat com a costum de 
molts navarclins i navarclines i que des 
de la CUP celebrem.

No obstant això, la sensació general és 
que, un cop creats, aquests espais han 
estat deixats de banda pel que fa a la 
gestió i a l’estudi de les possibilitats de 
millora. A continuació, aportem un se-
guit de possibles millores per a alguns 
d’aquests espais, moltes de les quals 
neixen de la simple anàlisi de l’estat 
actual de cada emplaçament, i algunes 
d’elles, com és obvi, neixen de les de-
mandes dels mateixos usuaris.

Skatepark / Pista d’atletisme
És un dels espais més concorreguts i al-
hora més mal comunicats. La seva ubi-
cació allunyada del centre demana una 
millora dels accessos a peu. Una de les 
vies més directes, pujant per l’institut, 
disposa de vorera únicament fins al 
mateix institut. Des d’aquest punt fins 
a l’skatepark, cal travessar una part del 
polígon —on els cotxes normalment 
van a una velocitat inadequada— que 
no disposa d’una vorera amb suficients 
condicions de seguretat. Es tracta d’un 
punt de pas perillós per als vianants. 
Si ens centrem en el mateix espai, s’hi 
han detectat diferents mancances la 
solució de les quals és relativament 
senzilla i econòmica: instal·lació d’una 
font (la caseta de material ja dispo-
sa d’un punt d’aigua); lavabos (també 
existents, però tancats ¿?); espais amb 
ombra, sigui amb elements naturals o 

artificials (tendals, estructures…); am-
pliació de l’oferta esportiva (rocòdrom, 
porteries…); millora de l’enllumenat 
per ampliar la franja horària d’utilitza-
ció de l’espai (existeix però no funcio-
na), i un llarg etcètera.

Pista vermella del pavelló
El conjunt del pavelló i camp de futbol 
s’ha renovat i actualment representa el 
centre neuràlgic de l’esport a Navar-
cles. No obstant això, aquest fet ha re-
presentat la pèrdua d’un espai històric 
sense motiu aparent. La pista vermella 
ha estat des de sempre un espai molt 
concorregut els caps de setmana, afa-
vorit per la seva bona ubicació dins el 
poble, però, des que ha entrat en fun-
cionament el nou pavelló, els caps de 
setmana en els quals no hi ha activitat 
esportiva tanca les seves portes. 

Pista de l’Escola Vermella
No disposa d’il·luminació i la seva uti-
lització es limita a les hores amb llum 
natural. Seria una molt bona alternati-
va al pavelló.

Pista de l’Escola Verda
Aquest espai, recentment renovat, dis-
posa d’un sistema d’il·luminació un xic 
desconcertant: els usuaris (la gran ma-
joria nens i nenes) han d’anar a un bar 
a demanar una fitxa i pagar un euro 
per tenir llum. Fàcilment millorable.

Amb tot, cal no perdre de vista que 
el pavelló pateix un cert grau de sa-
turació. Amb una mica d’enginy, tots 
aquests espais poden ser utilitzats per 
tal de descentralitzar tota l’activitat en 
aquest equipament i així poder am-
pliar l’oferta d’activitats per, en defini-
tiva, donar més vida al poble. Tot ple-
gat és només una mostra de les coses 
que es poden fer de manera senzilla i 
relativament econòmica. Animem els 
navarclins i navarclines a participar i a 
fer les seves aportacions per treure el 
màxim rendiment d’aquests espais.

«Obrir els lavabos que ja hi ha, crear 
espais amb ombra o encendre els 
llums: millores senzilles per a un lloc 
tan concorregut com l'skatepark»

Avui en dia, encara plana el concep-
te mal entès sobre que és el femi-

nisme. Cal remarcar la importància del 
concepte i entendre que no neix com 
a antagonisme del masclisme (pers-
pectiva popularment acceptada). No 
és difícil trobar persones que, davant 
de la pregunta ‘Ets feminista?’, respon-
guin ‘ni feminista ni masclista, crec en 
la igualtat’.

Per aquest motiu, és primordial desco-
brir i ampliar el coneixement de la pa-
raula ‘feminisme’. El feminisme és un 
moviment social que fa dècades que 
lluita per la igualtat política, econò-
mica i jurídica de la dona respecte de 
l’home. Aquesta definició de diccio-
nari, però, no acaba de contemplar la 
realitat actual del moviment, ja que la 
majoria de col·lectius vinculats al fe-
minisme engloben la lluita pels drets 
de les persones en general (LGTBQI, 
immigrants…). És a dir, es treballa 
amb un concepte més global.

L’objectiu, doncs, és la lluita per les lli-
bertats davant d’unes estructures so-
cials, polítiques, culturals i econòmi-
ques que tendeixen a marcar l’espai de 
la dona com a subordinat al de l’home 
i on s’estableixen un seguit de privilegis 
i concessions en funció del grup al qual 
es pertany. Els privilegis i concessions 
dels homes són molts i és molt fàcil 
mantenir la tendència de reproduir-los 
si no es fa un treball de fons per valo-
rar perquè s’actua de determinada ma-
nera davant d’un gènere o d’un altre. I 
és per aquest motiu que cal un treball 
acurat en tots els àmbits, i durant to-
tes les fases de la vida d’una persona, 
per fer una reestructuració del sistema 
de valors que realment esdevingui just 
per a les dones.

Per què el feminisme ha de tenir un 
paper clau al municipi?
La societat ens mostra i recorda cada 
dia quin és el paper i el rol de la dona. 
És evident que s’ha treballat i es treballa 
encara perquè aquest paper sigui cada 
dia més igualat. Però cal tenir en compte 
que els ajuntaments són les institucions 
més properes a la ciutadania i que són 
les polítiques municipals les que poden 
arribar a la població d’una manera més 
directa. És per aquest motiu que les po-
lítiques d’igualtat han de ser una de les 
prioritats en l’agenda municipal a través 
de projectes sensibilitzadors.

Des dels anys 90 existeixen regidories 
encarregades de dur a terme aquesta 
gran tasca, tot i que trobem diferències 
en com s’anomena a cada municipi. A 
Navarcles, tenim la Regidoria de Políti-
ques de la Dona. És el primer pas per fer 
evident una necessitat social que afec-
ta tota la població i que cal visibilitzar. 
Però una regidoria sense contingut es-
pecífic no ofereix resposta. Cal articu-
lar-la. Cal que pugui treballar de manera 
transversal en totes les àrees per poder 
incidir en la perspectiva feminista. I, si 
pot ser, cal que inclogui personal tècnic 
que articuli la feina. Si no és possible, 
cal repartir les tasques entre els agents 
que poden tenir una major incidència.

Des dels Serveis Municipals, bàsica-
ment des de Serveis Socials, és des 
d’on s’estructuren els serveis específics 
per a les dones en coordinació amb el 
Consell Comarcal del Bages. Cal, però, 
valorar quins serveis s’estan oferint ac-
tualment. El servei per excel·lència és el 
SIAD (Servei d’informació i Atenció a 
la Dona), que s’articula comarcalment 
oferint atenció a les dones per donar res-
posta a les diferents demandes d’infor-
mació, sensibilització i atenció. També 
per potenciar els processos d’autonomia 
de les dones i contribuir a la superació 
de totes les situacions de desigualtat de 
gènere i per incidir en les situacions de 

desigualtat i discriminació des de l’àmbit local. 
A la pràctica, s’executa amb l’atenció de psi-
còlogues o advocades que atenen les dones en 
processos d’assetjament, maltractament, sepa-
ració o divorcis, entre d’altres. El servei també 
organitza campanyes de sensibilització pel 8 de 
Març, Dia Internacional de la Dona Treballa-
dora, i pel 25 de Novembre, Dia Internacional 
per a l’Erradicació de la Violència Masclista.

Fent una valoració ràpida, ens adonem que es 
treballa directament sobre les persones que ja 
reben les conseqüències del sistema patriarcal, 
i això ens ha de fer preguntar: on queda la pre-
venció? Hem de tenir clar que, si l’objectiu és 
erradicar les diferències de gènere, cal un tre-
ball ampli, permanent, transversal i durant to-
tes les etapes de la vida perquè esdevingui un 
canvi en positiu a favor dels drets de totes les 
persones i en especial dels de les dones. I, per 
on s’ha de començar per tal d’estructurar unes 
polítiques d’igualtat al municipi?

Polítiques feministes amb contingut
Impulsant una regidoria en polítiques femi-
nistes amb contingut. Aquest contingut ha de 
sorgir d’un Pla d’Igualtat, en el qual s’hagi ana-
litzat quina és la realitat de Navarcles davant de 
les diferències de gènere. El pla ha de permetre 
la creació de projectes de prevenció i abordatge 
per a les violències masclistes i ha de garantir 
els drets de les persones LGTBQI a través de 
projectes vinculats al teixit associatiu i als cen-
tres escolars, la qual cosa permetria treballar 
des de la prevenció i en conjuntura amb la po-
blació del municipi.

Serveis de cura municipalitzats
Municipalitzant els serveis de cura a les perso-
nes es demostra el compromís de les adminis-
tracions municipals per posar la vida al centre, 
trencar amb la divisió sexual del treball i con-
tribuir a una adequada distribució dels treballs 
reproductius i de cures. 

Introducció de criteris feministes
Impulsant criteris feministes en les polítiques 
econòmiques i socials: una elaboració d’anàli-
sis i de propostes en clau feminista per a la ges-
tió econòmica dels ajuntaments. 

En definitiva, cal posar el focus d’atenció en com 
des de l’Ajuntament es pot treballar per facilitar 
el desenvolupament de les llibertats plenes de 
tota la població, i aquest fet exigeix repensar 
tots els àmbits en clau feminista i LGTBQI: els 
patis a les escoles, l’institut, les zones esporti-
ves i comunitàries, els espais públics… hem de 
poder valorar si permeten el desenvolupament 
lliure de tothom. Pel que fa a les polítiques de 
prevenció, no poden ser puntuals i vinculades 
als dies internacionals: han de ser més profun-
des i permanents en la vida comunitària i de 
desenvolupament de les persones.

El feminisme és una lluita per la llibertat, la 
igualtat i la justícia, i contra la discriminació, 
l’exclusió i explotació de les dones pel sol fet 
de ser dones. Un camí per aconseguir la plena 
igualtat i llibertat.

«Les polítiques municipals són les 
que arriben a la població d'una ma-
nera més directa; la igualtat ha de 
ser prioritat en l'agenda municipal»

EL FEMINISME, UNA EINA PER 
A LA IGUALTAT I LA LLIBERTAT
PER: Nereida Berruezo / nere.bv@gmail.com

IBADA
Fundació propietària 

de la residència

Fa uns mesos va començar a 
construir els pisos per a gent 
gran al costat de la residència. 
A petició d'IBADA, Sumem i 
PDeCAT van votar a favor de 
bonificar-los l’Impost de Cons-
truccions, Instal·lacions i Obres 
(ICIO). Per aquest concepte, 
l'Ajuntament ha deixat d'in-
gressar 45.986 euros. Creiem 
que IBADA està obligada a pa-
gar impostos igual que qualse-
vol ciutadà o empresa. No hi 
ha motiu per bonificar un im-
port d’aquesta magnitud. 


